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Minnesanteckningar Jamtlisamråd 2019-
09-16

Plats: Festinrummet Jamtli
Deltagare: 
Region Jämtland Härjedalen; Eva Hellstrand (mötesordförande), Elise Ryder Wikén, 
Anders Byström, Arne Nilsson, Ingrid Printz 
Östersunds kommun; Pär Jönsson, Maria Hagnestad
Stiftelsen Jamtli; Anders Edvinsson, Henrik Zipsane, Olov Amelin, Christina 
Wistman, Anna Ståhl 

Presentation av Jamtlis nye landsantikvarie och VD
Olov Amelin hälsas välkommen som tillträdande landsantikvarie och chef för Jamtli 
från oktober. Olov berättade om sina tidigare erfarenheter som museichef bl a från 
Nobelmuseet där han tjänstgjort som vd sedan 2010. Dessförinnan var han verksam 
vid Gustavianum i Uppsala och tidigare vid tekniska museet 
samt Observatoriemuseet i Stockholm. Olov ser fram emot att anta utmaningen 
och poängterade att han ser Jamtli som en förebild vad gäller upplevelsebaserade 
besöksmål inom kulturarvssektorn där Jamtli bedriver en imponerande 
verksamhet. Avgående museichefen berättade att han närmast ska ta plats som vd 
för europeiska museiakademin. 
 
Sommaren 2019-rapport 
Sommaren -19 har gått bra. Under sommaren har Jamtli haft 75 tusen besökare. 
Besökstalen är acceptabla och har ökat i nivå med tidigare goda år. Bra i förhållande 
till att inga extra satsningar gjorts på marknadsföring. Ekonomiskt har verksamheten 
gått bra. Entrépriset till Historieland har höjts från 270 kr till 290 kr. Entré till 
inomhusaktiviteter har höjts från 150 kr till 170 kr. Nationalmuseum Jamtli har 
främst lockat besökare som brinner för konst, men även barnfamiljer som erbjuds en 
konstupplevelse vilket är en pedagogisk uppgift. Vandrarhemmet går bra. 
Restaurang Hovs resultat efter sommaren ligger på ett underskott med ca 830 tkr, 
men verksamheten gick tillfredställande under augusti. Verksamheten bör nästan 
kunna gå ihop på helåret där populära julbordet förväntas hämta hem merparten av 
underskottet. 

Delårsbokslut Stiftelsen Jamtli med dotterbolag
Resultatet vid delår ligger 2-3 miljoner kr plus vilket är bra. Jamtli har en årlig 
omslutning om upp emot 80 miljoner kr. Likviditeten har varit ansträngd och Jamtli 
har beslutat om en återhållsam budget under tre år. För att återupprätta likviditet sker 
återhållsamhet gällande resor, inköp osv. Jamtlis plan är att avbetala ca 2 miljoner 
kronor årligen 2019 - 2021 på den checkkredit man har genom regionen om totalt 
7.6 miljoner kr för att öka likviditeten. 
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Boverket är borgenär för det lån Jamtli tagit i Swedbank angående Stugbyn där man 
har femårigt bygglov som förväntas förlängd med ytterligare fem år.  Efter tio år 
stugbyn finansierad. Stiftelsen har lånat ca 32 miljoner totalt för finansiering av 
Jamtli stugby och Nationalmuseum Jamtli. Avtalet med NMJ om långsiktigt 
hyresavtal är säkrat och omfattar 2,4 miljoner kr årligen tom år 2024. Lånen samlad 
amorteras under 20 år. Säkerhet ligger i fastigheten. Styrelsen för stiftelsen beslutade 
i maj 2018 att inte uppta fler lån men stället nerbringa belastningen av checkkredit 
genom likviditetskrävande återhållsamhet i tre år.  Jamtli driver numera själva 
restaurangverksamheten vid Hov. Stugbyn hanteras genom bygglov från 
kommunens enhet för samhällsbyggnad. Om inte bygglovet kan förlängas förlängs 
inte lånet, men Jamtlichefen förväntar sig att Jamtli kan sälja stugorna med vinst.  
Jamtlichefen framhåller ambitionen att ha en ekonomi i balans. Checkkrediten 
kommer att jämnas ut över tid och rörelsekapital kommer att öka. 

Stiftelsen Jamtlis strategiplan 2019–2022
Jamtlis syfte med strategiplanen är att skapa kontinuitet i verksamheten. Planen är 
det viktigaste styrdokument bredvid stadgarna och har fyra målområden samt 11 
strategiska målbilder. De fyra målområdena är; a) Att utnyttja och förvalta den 
position och kompetens som stiftelsen har uppnått i europeiska och nordiska 
sammanhang. b) Att utveckla Jamtlis ekonomiska ställning genom ökade intäkter 
och verksamhetskontroll, c) Att bevara och förstärka Jamtlis förankring i den egna 
regionen och staden.  d) Att ständigt försvara, framföra och utveckla stiftelsens 
kärnvärden: att använda konst och kulturarv för social rättvisa och livslångt lärande. 

Ambitionen är att öka egenfinansiering av verksamheten utöver bidrag genom det 
offentligas finansiering av verksamheten.  År 2030 ska Jamtli klara 2/3 av 
finansieringen själva. Jamtli kommer fortsatt att växa och ta sitt ansvar för fortsatt 
utveckling av kulturarvsdrivna lokala besöksmål i regionen. Idag finns ett antal 
etablerade dotterbolag i ett flertal kommuner. Man har bland annat pågående dialog 
med Åre kommun för att utveckla destinationen genom kulturarv. Man använder sig 
även av Franchising modellen för att exportera goda Jamtli-koncept till andra 
kommuner. Exempel är Öppna förskolan i Strömsunds kommun med möjliga 
kommande etableringar av liknande verksamheter i Sveg och Ragunda. Ett gott sätt 
att sprida Jamtlis pedagogisk verksamhet.  Utöver detta riktas även pedagogisk 
verksamhet till ett 40 tal skolor i regionen. Museiledningen påpekar att "kulturarv" 
alltid måste kunna ifrågasättas. Museernas självständighet är viktig i sammanhanget 
och regleras i museilagen. Jamtli har inte upplevt några problem avseende 
"armlängds avstånd".  

Några strategiska målbilder gäller ex utveckling av kulturarv kring den tidiga 
turismen i Åre kommun bland annat i samverkan med Skistar. Ideerna är många 
kring att visa den tidiga turismen med hotell och bergbana genom byvandringar 
och inrättande av ett digitalt rum som visar Åre på 20-talet osv. Ambitionen finns att 
kunna visa samlingen av Nils Thomassons 32 tusen foton på plats.  Samverkan sker 
med Åre by o turistföreningen som driver ett Leaderprojekt. Man är flera parter som 
driver arbetet framåt. Jamtli är alltid majoritetsägare i bolagen. 
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Jamtlis bildsamling är en tillgång med 100 000 bilder tillgängliga av totalt ca 10 
miljoner bilder. GDPR föreskriver skydd av personuppgifter vilket innebär att 
bilderna är fria först när upphovsmakaren varit död i 70 år. Här kan dock tillstånd 
utverkas genom släkten så att rättigheter kan ges tidigare.  Bra redskap i 
nulägesanalysen?

Årsavtal 2020. 
Jamtli är överens med kommunen och regionen att det finns behov att se över 
formen för avtalet i koppling till Uppdragsavtalet. De båda dokumenten säger i stort 
samma sak.  Ambitionen är att under år 2020 förenkla så att avtal från respektive 
huvudman blir tydligare och redigare. Eventuellt är Uppdragsavtalet ett onödigt 
dokument framgent då inflytandet för stiftarna sker genom stiftelsens uppdrag att 
tillsätta ledamöter i styrelsen. Jamtli vill därmed väcka frågan om förenkling och 
tydlighet. 

Övriga frågor
Ett preliminärt bokslut förmedlas av Jamtli i mitten av februari. 

Kommande Jamtlisamråd sker fredagen den 14/2, 2020 med start Kl 13.00  .

Vid pennan 
Ingrid Printz
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